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علی بیگدلی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
آمریکا می خواهد ایران را به 
کشورهای عربی نزدیک کند

  هرگونه بحران در خاورمیانه
 به ضرر آمریکا و اروپاست

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: به 
نظر می رسد که تحولات پیرامون برجام 
به حساس ترین مراحل خود رسیده است. 
حساسیت این برهه از زمان مشخصا از سال 
2015 نیز بیشتر شده است زیرا بحران های 
منطقه ای و جهانی کمتری، کشورها را درگیر 
خود کرده بود و به همین سبب نیز رسیدن به 
توافق آسان تر بود. در این میان سفر جوزف 
بورل به تهران به نقطه عطفی بدل شد تا توافق 
برجام در مسیر آخرین پیچ خود قرار گیرد 
تا به سرمنزل مقصود نزدیک شود. سرمنزل 
مقصودی که مشخصا می تواند به دنبال خود 
بحران های متعدد دیگری همچون عراق، 
لبنان، یمن، تقابل های خلیج فارس و بسیاری 
مسائل دیگر را پیرامون خود حل و فصل کند. 
بحران هایی که هر کدام به تنهایی می تواند 
گریبان کشورهای اروپایی و غربی نیازمند 
به انرژی خاورمیانه را گرفته و مشکلات 
متعددی برای آنها ایجاد کند. در راستای 
بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت وگویی 
با علی بیگدلی، تحلیلگر ارشد مسائل سیاست 

خارجی داشته است که در ادامه می خوانید:
 علت برگزاری ادامه مذاکرات برجام 

در حاشیه خلیج فارس چیست؟
یکی از علت های این امر این است که غرب 
می خواهد ایران را به کشورهای عربی نزدیک 
کند. این نزدیکی با وساطت قطر و عراق کمک 
می کند تا مشکلات ایران با عربستان کاهش 
پیدا کند و زمانی که این اختلافات کم شود، 
آمریکا نیز دردسر کم تری در منطقه خواهد 
داشت. مشخصا ایجاد بحران در خاورمیانه 
کاملا به ضرر اروپا و آمریکاست زیرا جهان با 
بحران انرژی روبه رو شده است و کوچک ترین 
مشکلی در این عرصه سبب می شود تا غرب 
از انرژی بیشتری محروم شود و با مشکلات 
علت  همین  به  شود.  مواجه  دوچندانی 
می خواهند اختلافات بین ایران و کشورهای 
عربی را از بین ببرند تا امنیت انرژی برقرار 
شود. بحران زایی در منطقه خلیج فارس برای 
غرب بسیار هزینه زاست. بایدن نیز در حال 
سفر به منطقه است تا در ادامه برجام را احیا 
کنند تا تنش ها به حداقل برسد. آمریکا در این 
راستا از تمام ظرفیت های دیپلماتیک استفاده 
می کند تا در آینده نزدیک توافق را احیا کند. 
 چه تهدیدهایی در ورای این فرصت 

ایجاد شده وجود دارد؟
تغییر و تحولاتی در منطقه در حال رخ 
دادن است که سطح فشار ها بر ایران افزایش 
پیدا کرده است. اسرائیل با میدان داری در 
شیخ نشین  های خلیج  فارس در آینده نزدیک 
پایگاه  های خود را در نزدیکی ایران مستقر 
می   کند. همچنین سفر آینده بایدن به منطقه 
و دیدار او از اورشلیم و ریاض شرایط منطقه 
را تغییر می  دهد. اخیرا اعلام شد که حلقه 
جدیدی در منطقه خاورمیانه در حال شکل  
گیری است که شامل ترکیه، عربستان، 
اسرائیل، اردن و مصر خواهد بود. بنابراین 
شاهد به وجود آمدن یک اجماع علیه مقاومت 
در منطقه هستیم. برجام باب ورود به حل 
مشکلات دیگر ما با غرب است. ممکن است 
سال 2025 رئیس جمهوری آتی آمریکا هم 
مانند دونالد ترامپ از توافق برجام خارج 
شود. بایدن گفته بود اگر قرار است نام سپاه 
از این لیست خارج شود باید تعهد دهید که 
در کشور های همسایه حضور پیدا نکنید. بر 
همین اساس بود که آقای روحانی از برجام 
2 و ۳ صحبت کرد. البته این دو موضوع ظاهرا 
پنهان است، ولی اصلی ترین مشکل ما با غرب 
همین مسائل است. در واقع غرب می  خواهد از 
دروازه برجام و آژانس وارد مسائل دیگر شود. 
هنوز امید برای احیای برجام وجود دارد. به 
دلیل اینکه هر دو طرف نیازمند دستیابی به 
برجام هستند و اگر انعطاف بیشتری از خود 
نشان دهند. برجام به نقطه ناامید کننده  ای 
نرسیده است و امیدواریم در روز های آینده 
توافقی صورت گیرد. در حال حاضر ما مشغول 
یک دیپلماسی از کانال اروپا، قطر، عراق و 
پاکستان هستیم و این مسیر در روزهای آینده 

نیز ادامه دارد. 
 آیا سفر مصطفی الکاظمی به تهران 
که به صورت ناگهانی برای آن تصمیم 
گیری شد به این موضوعات مرتبط است؟

سفر نخست وزیر عراق به تهران دقیقا در 
همین راستا بوده و همگی دست به دست هم 
داده اند تا اختلافات را به حداقل برسانند و 
از درگیری جدید در منطقه پرهیز کنند. 
امروز نباید فراموش کرد که اختلافات ایران 
و کشورهای عربی سبب شد تا عادی سازی 
روابط با اسرائیل در دستور کار آن ها قرار گیرد. 
مشخص بود که مذاکرات ایران و عربستان در 
بغداد بدون نتیجه خواهد بود و این مذاکرات 
نیاز به مکمل خود داشت زیرا عربستان در این 
زمینه بدون چراغ سبز آمریکا اقدامی انجام 
نخواهد داد. مجموعه فعالیت های چند روز 
اخیر می تواند بسیاری از مسائل را حل کند. 
امروز ایران نیاز به یک همکاری منطقه ای دارد 
که بدون مشارکت کشورهای عربی این معادله 
ناقص خواهد ماند. باید به گونه ای رفتار کنیم 
که شیخ نشین های عربی ایران را یک تهدید 
ندانند و ما را به عنوان همکار خود قلمداد کنند.

آرمان ملی – مطهره شفیعی:  یک کوله 
پشتی دارد و ساده! 8 سال وزیر خارجه دولت 
روحانی بود؛ وزیر خارجه ای که همیشه مورد هجمه 
قرار داشت. بسیاری بر این اعتقاد هستند که اگر 
تدابیر محمدجواد ظریف نبود، کشور با شرایط 
مشکلی مواجه می شد. اکنون هم احساس می شود 
رویکرد مذاکره با چالش هایی مواجه و در مسیر 
سربالایی قرار گرفته است. مذاکره کنندگان تیم 
هسته ای فعلی فاقد تجربه تیم مذاکره کننده ظریف 
هستند و یکی از گزینه هایی که از سوی دلسوزان 
مطرح می شود، دعوت از ظریف برای مشورت 
با دیپلمات های دولت سیزدهم است. حتی اگر 
امیرعبداللهیان و باقری از انتقاد دلواپسان هراس 
دارند، این جلسات می تواند مخفی برگزار شود چرا 
که منافع ملی با اهمیت تر از چالش های سیاسی 
است. وزیران خارجه قبل از ظریف مثل علی اکبر 
ولایتی و کمال خرازی هنوز هم طرف مشورت 
مقامات ارشد کشور در مسائل کلان سیاست 
خارجی هستند و در همه دنیا این رسم با وجود 
رفتن و آمدن دولت ها وجود دارد. هنوز هم پس از 
50 سال هنری کیسینجر در سن نزدیک به 100 
سال طرف مشورت روسای دولت ها از هر دو حزب 
سیاسی امریکاست و نظریاتش در سطح جهانی 

مورد توجه قرار دارد.
هراس از هجمه ها

چندی قبل اقتصادپویا نوشت: »اکانت توئیتری 
»منبع موثق« در رابطه با رأی شورای امنیت علیه 
ایران در شورای حکام نوشت:    ظریف کاری کرد که 
قطعنامه ضد ایرانی ترامپ تو شورای امنیت فقط و 
فقط دو رأی موافق )آمریکا و جمهوری دومینیکن( 
داشت.« اما روابط ظریف و امیرعبداللهیان چگونه 
است؟ علاوه بر این یکی از سوالاتی که از ابتدای 
دولت سیزدهم در اذهان بدون پاسخ ماند، چرایی 

عدم مشورت امیرعبداللهیان با ظریف است. گویا او 
فراموش کرده که روزی در تیم وزیر خارجه دولت 
دوازدهم بوده است. رفتار و گفتار امیرعبداللهیان 
با یکدیگر همخوانی ندارد. چرا که شهریور 1400 
پس از جلوس بر کرسی وزارت خارجه گفته بود: 
»محمدجواد ظریف سرمایه خوبی را برای نسل های 
بعدی در وزارت خارجه بجا گذاشتند و خواهش 
کردم که دستگاه دیپلماسی را از توانمندی خودشان 
محروم نکنند. دکتر ظریف از سرمایه های بزرگ در 
دستگاه دیپلماسی کشور هستند. ایشان مثل یک 
برادر و یک کارشناس به ما یاد دادند که می توان 
بدون هیچ امکاناتی یک دیپلمات موفق بود. از ایشان 
بسیار یاد گرفتم و می دیدم که شب و روز یکسره 
تلاش می کنند و دائما در نیمه های شب ایمیل ها 
و پیامک های ایشان را دریافت می کردیم. ایشان 
سرمایه خوبی را برای نسل های بعدی در وزارت 
خارجه بجا گذاشت و خواهش کردم که دستگاه 
دیپلماسی را از توانمندی خودشان محروم نکنند.« 
اما در عمل مشاهده نشد که از تجربیات ظریف بهره 

ببرد. گمانه هایی درباره این رویکرد وزیر خارجه 
مطرح کرد که مهم ترین آن، هراس از واکنش 
دلواپسان باشد. نمایندگان دلواپس مجلس از همان 
ابتدا برای امیرعبداللهیان خط و نشان کشیدند مانند 
عنابستانی نماینده مردم سبزوار در مجلس. او با بیان 
اینکه امیرعبداللهیان به تفکر جبهه انقلاب نزدیک 
است، گفت: »اما سابقه همکاری امیرعبداللهیان با 
ظریف و لاریجانی نگران کننده است.« یا خضریان 
نماینده دیگر مجلس گفته بود: در طول هشت سال 
گذشته و دوران ریاست جمهوری حسن روحانی و 
وزارت ظریف، نه تنها از کارشناسان و مدیران دلسوز، 
ارزشی و باتجربه وزارت امور خارجه استفاده نشد، 
بلکه باند نیویورکی ها با طرد این افراد، آن ها را در 
طول هشت سال گذشته منزوی و بعضا خانه نشین 
کرد. با روی کار آمدن حجت الاسلام رئیسی، 
امیدهای بسیاری برای استفاده از کارشناسان و 
مدیران ارزشی و خون دل خورده در وزارت امور 
خارجه ایجاد شد. وی تصریح کرد: با روی کار آمدن 
دولت جدید و انتخاب امیرعبداللهیان به عنوان 

وزیر امور خارجه نه تنها تاکنون از این افراد دلسوز 
استفاده نشده است. 

 آرامش نصیب ظریف شد
شاید امیرعبداللهیان می خواهد پس از این دولت 
در مناصب دیگر حضور داشته باشد و از آنچه در 
دوران وزارت ظریف رخ داد، هراس دارد مانند تبلیغ 
محاکمه وزیر خارجه روحانی از سوی دلواپسان. 
محمدجواد ظریف وزیر خارجه بارها تهدید به 
محاکمه شده است. بعد از لورفتن بخشی از مصاحبه 
ظریف که به »دیپلماسی و میدان« پرداخته بود، 
مجتبی یوسفی، عضو هیات رئیسه مجلس، گفته بود: 
»حتما باید دولتمردان سابق مانند ظریف به دلیل 
قصور و ترک فعل هایی که داشتند، پاسخگو باشند 
و ما پرونده قصور و کم کاری آنان را به قوه قضائیه 
ارسال می کنیم.« علیرضا پناهیان نیز در سال 
۹8 در روز 1۳ آبان در قزوین گفته بود: »محاکمه 
تاریخی سنگینی علیه برجامیان انجام خواهد شد و 
امیدواریم این محاکمه با سرعت انجام شود. همانند 
ننگ بر کسانی که در برابر امام راحل ایستادند و 
گفتند نمی توانیم ناو آمریکایی را بزنیم.« اما او 
نهراسید و اعلام کرد: »آیت ا... هاشمی حتی آماده 
محاکمه بود، شجاعت او برای دیپلماسی مهم ترین 
مشخصه است، او شجاعت فرماندهی جنگ و صلح 
را داشت. آیت ا... هاشمی همیشه شجاعت داشت و 
از ضرر جلوگیری می کرد، در این خصوص می توان 
به قطعنامه 5۹8 اشاره کرد در پذیرش این قطعنامه 
شجاعت های زیادی رخ داد تا توانستیم جنگ را 
پایان بدهیم.« به گفته ظریف، نامه نگاری های 
آیت ا... هاشمی با صدام به آزاد شدن بخش های 
زیادی از کشور و گشایش های بعد از آن انجامید. 
اکنون با توجه به شرایط کشور به نظر می رسد باید 
از ظریف دعوت شود تا به عنوان مشاوری دلسوز در 

کنار تصمیم گیران هسته ای باشد.

آرمان ملی-  حمید شجاعی: هوای روابط میان پاستور و 
بهارستان چندان آفتابی نیست و روزی نیست که نمایندگان 
در تذکرات و نطق های پیش از دستور خود در خصوص عملکرد 
برخی وزرای دولت موضع گیری نکنند و ضمن اشاره به ابزارهای 
نظارتی خود همچون سوال و استیضاح از وزرا بهبود عملکرد خود 
و زیرمجموعه شان در حوزه وزارتخانه را مطالبه نکنند. واقعیت 
امر بر آنکه حتی بدبین ترین هوداران و حامیان دولت نیز فکرش 
را نمی کردند که صرفا پس از ده ماه از روی کارآمدن دولت سویه 
انتقادات به سمت و سوی وزرای اقتصادی دولت برود. اما به واقع 
عملکرد انتقادآمیز برخی وزرا همچون وزرای کار، صمت، راه، اقتصاد 
و... موجب شده تا نمایندگان مجلس نیز که همواره در حمایت از این 
دولت پیشقدم می شدند نیز به سمت ابزارهای نظارتی خود بروند و 
راه تغییرات در دولت را از مسیر استیضاح وزرا بیابند. از همین جهت 
بود که پس از گمانه زنی ها و فشارهایی که پیرامون احتمال استعفا 
یا استیضاح وزیر تعاون و کار مطرح می شد بالاخره عبدالملکی راه 
استعفا را پیش گرفت تا نخستین وزیر کنار رفته از دولت سیزدهم 
لقب گیرد. اما ماجرا به همین جا ختم نشد چرا که تنها چند روز پس 
از این اتفاق بهارستان نشینان خبر از اعلام وصول استیضاح فاطمی 
امین وزیر صمت دادند تا مساله التهاب بیشتری یابد. هر چند که در 
این میان عده ای موافق و عده ای مخالف استیضاح بودند اما استیضاح 
روند ثابتی را طی نکرد و پس از اعلام وصول از دستور کار مجلس 
خارج شد. با این حال باز هم شنیده می شود که امضاهای استیضاح 
همچنان باقی است و روند معمول صورت خواهد پذیرفت. این در 
حالی است که طی روزهای گذشته ماجرایی رخ داد که جنجال هایی 
را در فضای رسانه ای پدید آورد. خبر پیامک های فشار به وزیر صمت 
از سوی برخی نمایندگان صورت گرفت. چه اینکه فارس نوشت؛ 
»دو نفر از نمایندگان مجلس که از طراحان و پشت صحنه های 
استیضاح وزیر صمت هستند پس از فشارهای متعدد در آخرین بار 
در قالب پیامکی تهدیدآمیز، اتمام حجت کرده اند که باید گزینه آنها 
در شرکت صنعتی و معدنی چادرملو به عنوان مدیر منصوب شود . 
معدن چادرملو در طول یک سال گردش مالی سنگینی دارد و وقتی 
نماینده ای مطالبه انتصاب مدیران خود را در چنین بنگاه اقتصادی 

بزرگی دارد، قطعا اهداف خاص مالی را هم دنبال می کند.« در همین 
راستا مالک شریعتی نماینده تهران در تذکر شفاهی گفت: »با توجه 
به ادعاهایی که اخیرا در خصوص فشار نمایندگان در فضای مجازی 
مطرح شده از هیات نظارت بر رفتار نمایندگان خواهشمندم صحت و 
سقم این موضوع را بررسی کرده و حیثیت مجلس را حفظ نمایند، ان 
شاءا... که این خبرها صحت نداشته باشد.« از طرفی به نظر می رسد 
که گویا پای وزارت اطلاعات نیز به این ماجرا باز شده و سیدجواد 
حسینی کیا نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفته؛ 
آقای فاطمی امین باید با ارسال نامه به وزارت اطلاعات، اسامی 
نمایندگان تهدیدکننده را اعلام کند و نمایندگان هم نباید به وزیر 
پیامک تهدیدآمیز برای پست مدیریتی دهند. این در حالی است که 
در اقدامی کم سابقه فاطمی امین در سخنرانی پیش از خطبه های 
نماز جمعه تهران حضور یافت و ضمن ارائه گزارشی از عملکرد خود 
در حوزه وزارت صمت دفاع کرد. حال مشخص نیست که با توجه 
به شرایط به وجود آمده نوع تعامل دولت و مجلس در این خصوص 
چگونه باشد و اساسا فاطمی امین در وزارتخانه خواهد ماند یا دومین 

مسافر پیاده شده از قطار دولت سیزدهم خواهد بود. 
 صف استیضاح وزرا 

حواشی پیش آمده پیرامون وزیر صمت بیشتر و بیشتر می شود. 
چنانکه اظهارات اخیر وزیر صمت در پیش خطبه های نماز جمعه 
واکنش های متفاوتی را در پی داشته و برخی نمایندگان در خصوص 
این اظهارات به اظهار نظر پرداخته اند. محمود عباس زاده مشکینی، 
عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس می گوید: »حضور و سخنرانی 
وزیر صمت در نماز جمعه هیچ تاثیری در تصمیم مجلس مبنی بر 
استیضاح او ندارد. کشور ما آزاد است! آقای وزیر سخنرانی کنند، ما 
هم در مجلس کار خودمان را می کنیم، ایشان خیلی وقت پیش باید 
پشت تریبونی می آمد و درباره عملکرد خود توضیح می داد، حالا هم 
این توضیح تاثیری در روند استیضاح ایشان در مجلس ندارد.« لطف ا... 
سیاهکلی، نماینده قزوین نیز در تذکر شفاهی در صحن علنی مجلس 
گفت: »با اعلام وصول استیضاح وزیر صمت هجمه شدیدی علیه 
نمایندگان ایجاد شده است تا امضای خود را پس بگیرند. از هیات 
رئیسه درخواست می کنم از  شأن مجلس دفاع کنند؛ چراکه استیضاح 

حق نمایندگان است. استیضاح وزیر صمت چه  اشکالی دارد که این 
همه هجمه علیه مجلس راه افتاده است را نمی دانم.« این در حالی است 
که حجت الاسلام محمدرضا میرتاج الدینی، نماینده مردم تبریز در 
مجلس با اشاره به استیضاح وزیر صنعت، معدن و تجارت، اظهار داشت: 
»قرار است دوشنبه جلسه کمیسیون صنایع مجلس درباره استیضاح 
وزیر صمت برگزار شود. وی افزود: با توجه به اینکه وزیر گزارش هایی 
از عملکرد خود آماده کرده است و پاسخ های قانع کننده برای سوالات 
ارائه شده، به احتمال زیاد استیضاح وزیر صمت از دستور کار خارج 
شود.« از سوی دیگر حسینعلی حاجی دلیگانی عضو هیات رئیسه 
مجلس با اشاره به استیضاح وزیر صمت بیان کرد: تا به الان 5 تقاضا 
برای استیضاح وزرا آمده است که مورد اول آن وزیر صمت است که 
البته 2 دسته امضا آمده بود که برای بررسی به کمیسیون ارجاع داده 
شد و هنوز از عدد نیفتاده و نیاز است کمیسیون این هفته بررسی ها 
را انجام دهد و زمانی که در صحن اعلام وصول شد حتی اگر عدد آن 
کم شود از دستور خارج نخواهد شد. وی افزود: وزرای کشور، راه و 
شهرسازی و جهاد کشاورزی از دیگر وزرایی هستند که درخواست 

استیضاح شان به هیات رئیسه آمده است.«
 انتظارات نمایندگان در حد امکانات نیست

معاون پارلمانی رئیس جمهور درباره این که این روز ها مطرح می شود 
بین دولت و مجلس اختلافاتی وجود دارد و بیان کردن استیضاح برخی 
از وزرا از سوی نمایندگان هم به دلیل وجود همین اختلافات است 
اظهار داشت: اگر نمایندگان سوال می کنند یا استیضاح امضا می کنند 
این طور نیست که همگی به نوعی تقابل با دولت داشته باشند. غالباً 
می گویند ما در حمایت از دولت سوال می کنیم تا اگر اشکال و ایرادی 
وجود داشته باشد، برطرف شود. سید محمد حسینی گفت: غالب 
نمایندگان مجلس از شخص رئیس جمهور و از دولت، که یک شخصیت 
پرکار، پویا و پرتلاش است و اقدامات اساسی را شروع کرده است، راضی 
هستند و حمایت می کنند، اما گاهی اوقات انتظاراتی دارند که در حد 
امکانات کشور نیست؛ یعنی اینکه بسیاری از پروژه هایی که در 8 سال 
دولت های قبل متوقف شده همه این ها را می خواهند راه اندازی کنند؛ 
در صورتی که  دردولت به هر حال محدودیت هایی وجود دارد. معاون 
پارلمانی رئیس جمهور تاکید کرد: اگر یک ضرورت و مصلحت خاصی 
اقتضا کرد، شاید از نمایندگان استفاده کنیم، اما در حال حاضر به نظر 
نمی رسد چنین ضرورتی وجود داشته باشد، چراکه افراد متعددی برای 
حضور در وزارتخانه داریم. آقای زاهدی وفا که امروز به عنوان سرپرست 
معرفی شده اند از چهره های علمی کشور هستند و سابقه اجرایی در 
سطح معاون وزیر و معاونت معاون اول دارند و امثال ایشان و افرادی 

هستند که نخواهیم نمایندگان را وارد این مساله کنیم. 

»آرمان ملی« نحوه تعامل مجلس یازدهم با دولت سیزدهم را بررسی می کند

سایه استیضاح نمایندگان بر سر وزرای دولت
   معاون پارلمانی دولت: بنای استفاده از نمایندگان در کابینه را نداریم

امیرعبداللهیان نهراسد، از دلسوزان دعوت شود

بــازگشت ظریـــف به میــــدان!
   بررسی کارنامه مذاکرات، نیازها را مشخص می کند

رئیس سازمان بازرسی کل کشور: 
 درباره پرونده ویلموتس منتظر

 نظر قضائی هستیم
    به نحوه اعزام تیم ملی به جام جهانی نظارت می کنیم

آرمان ملی: رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: 
تا زمانی که منشأ فساد خشکانده نشود صرف برخورد با 
مفسد کفایت نمی کند. ذبیح ا... خداییان افزود: ما در دوره 
تحول در سازمان بازرسی سعی کردیم بازرسی ها را به جای 
محیط محور و موضوعی به طرف مساله محور سوق دهیم 
زیرا در کشور مسائلی هستند که مهم هستند.  تا زمانی که 
منشا فساد خشکانده نشود صرف برخورد با مفسد کفایت 
نمی کند. حدود دو هزار مساله را شناسایی کردیم و به 200 
مساله مهم رسیدیم و ۹۷ گلوگاه فساد شناسایی شده است 
که به مراجع ذی صلاح اعلام می کنیم. اهم اظهارات رئیس 

سازمان بازرسی در ادامه آمده است: 
  در سال گذشته 5 هزار پرونده بازرسی داشتیم که در 
مورد برخی از این پرونده ها،  پرونده کیفری تشکیل شده 
است و قریب یکهزار پرونده کیفری و 2۶00 پرونده تخلفات 

تشکیل شده است. 
  در سال های اخیر ترک فعل ها در دستور کار قرار 
گرفت و این موضوع در سند تحول گنجانده شد.  ممکن 
است این سوال پیش بیاید که اگر ترک فعل اهمیت دارد 
چرا کمتر به این مساله پرداخته می شود، در رابطه با ترک 
فعل ها شکی نیست اگر قانونگذار ضمانت کیفری پیش 
بینی کرده باشد جرم است. وقتی به قوانین نگاه می کنیم، 
می بینیم در بسیاری از موارد برای ترک فعل ضمانت 
کیفری پیش بینی نشده است. گاهی می بینیم مسئولی در 
یک پست قانون را ایفا نمی کند و چون کاری انجام نداده، 
کسی هم سراغش نمی رود. ترک فعل ممکن است تاثیرش 
در سوءجریان ها بیشتر باشد. ترک فعل در چند سال اخیر 
به صورت ویژه رسیدگی می شود و اخیراً قوانینی به تصویب 
رسیده که برای ترک فعل، قانون گذار مجازات و تکالیفی 
بر شمرده است که از جمله آنها می توان به قانون جمعیت 

جوانی اشاره کرد. 
   وزارت صمت اعلام کرده بود که سامانه یکپارچه ای 
برای قرعه کشی خودرو طراحی کرده و اسامی چند هزار نفر 
از این افراد به عنوان کسانی که در قرعه کشی برنده شدند، 
اعلام شد اما پس از مراجعه برای ثبت نام متوجه شدند که 
اسم آنها در ذخیره ها قرار دارد.  پیش از قرعه کشی اعلام شده 
بود که این سامانه بستر مناسبی ندارد؛ لذا به این موضوع ورود 
کردیم و مساله در حال بررسی است. وزارت صمت با ارسال 
نامه ای عملکرد خود را توجیه کرد، اما با توجه به مشکلی که 
برای مردم در این راستا پیش آمده بود، سازمان بازرسی به 

مساله ورود کرد. 
  زمانی که به بحث خودروسازها ورود کردیم 1۷0 هزار 
خودروی ناقص در انبارها انباشته بود و با ورود همکاران امروز 
حدود 45 هزار خودروی ناقص داریم. آنها می گفتند علت این 
خودروهای ناقص تراشه الکترونیک است که راه هایی وجود 
داشت و با پیگیری دولت و سازمان بازرسی این 1۷0 هزار 
خودروی ناقص امروز به 45 هزار کاهش یافته و اوایل شهریور 
ماه به حدود 10 الی 15 هزار خودرو کاهش می یابد. تعداد 
خودرویی که در اختیار مردم قرار گرفت، افزایش یافته است. 
پس از آن هم مدیران جدید این دو خودروساز روی کار آمدند 

و موضوع با آنها هم مطرح شد. 
  پرونده ویلموتس از سوی سازمان بازرسی کل کشور 
پیگیری می شود و منتظر اعلام نظر مرجع قضائی هستیم. 
نتیجه را از سخنگوی قوه قضائیه بپرسید ولی منتهی به 

صدور حکم نشده است. 
  به نحوه اعزام کاروان تیم ملی به جام جهانی نظارت 
می کنیم. از جهت اینکه اتلاف منابع مالی صورت نگیرد و بر 
نحوه اعزام، نظارت می کنیم، اگر تخلفی باشد اعلام می کنیم. 
همچنین در رابطه با بلیت های فیفا که در اختیار ایران قرار 
می گیرد هم نظارت های لازم انجام می شود تا واگذاری 
صحیح انجام شود. طی مکاتبه ای که با فدراسیون فوتبال 
داشتیم اعلام شده که تلاش شود از البسه و چمدان های 
تولید داخل استفاده شود. در خصوص اعزام افراد خارج از 
تیم ملی هم قطعاً نظارت می کنیم. با توجه به اینکه نظارت ها 

آغاز شده، چنانچه تخلفی باشد اعلام می کنیم. 
   بلافاصله پس از حادثه متروپل بازرس ویژه استان 
را مأمور بررسی حادثه کردیم و جزو اولین ها در این رابطه 
بودیم. پرونده ای در این خصوص تشکیل و اقداماتی هم انجام 
شد. اطلاعاتی که جمع آوری شده بود در اختیار هیات اعزامی 
داستانی کل کشور هم قرار گرفت. تخلفاتی را چه در رابطه 
با مسئولان شهرداری در سنوات قبل و چه سایر دستگاه ها 

احراز و گزارشی در این رابطه تهیه شده است. 
  متأسفانه شاهد مشکلاتی در بخش اجاره بهای مسکن 
هستیم. در گذشته سامانه  ثبت معاملات املاک وجود داشت 
که در اختیار وزارت صمت بود و گزارش ها براساس نظارت 
سازمان تعزیرات صورت می گرفت.  اخیرا بعد از مصوبه ای 
که سران سه قوه در زمینه تعیین نرخ افزایش اجاره بهای 
مسکن داشتند و طبق آن میزان اجاره بها در تهران باید 
25درصد افزایش یابد، در جلساتی که در وزارت راه و مسکن 
تشکیل شد تصمیم گیری می شود تا سامانه به وزارت راه 
منتقل گردد.  همچنین اقدامات نظارتی از طریق واحدهای 
نظارتی همچون بسیج اصناف، سامانه 1۳۷ شهرداری و 
بازرسی وزارت راه صورت می گیرد؛ البته سازمان بازرسی 
تاکنون به موضوع اجاره بهای مسکن ورود نداشته است اما 
وظیفه داریم به موضوع ورود کنیم تا ببینیم کوتاهی تا چه 
حد از دستگاه ها صورت گرفته است. بنابراین این موضوع در 

دستور کار قرار دارد. 
  درباره آخرین وضعیت پرونده مدیران سابق بورس 
هنوز کسی بازداشت نشده و در ورود ما اقدامات خوبی با 
کمک دستگاه های متولی صورت گرفت. شاهد بودید پس از 
بالا رفتن شاخص بورس با سقوط آزاد مواجه شدیم که ناشی 
از تخلفات این نهاد بود اما با بررسی آسیب ها وضعیت بورس 
رو به بهبودی رفت. ما ضمن اینکه چند گزارش هشداری در 
رابطه با آسیب های بازار سرمایه داشتیم، یک پرونده کیفری 
برای مدیران وقت سازمان بورس تشکیل دادیم. برای بسیاری 
از شرکت ها پرونده تخلفاتی تشکیل شد و حدود 220 مدیر 
با مجازات انتظامی جریمه و سلب صلاحیت محکوم شدند؛ 

البته اقدامات ما به صورت مستمر ادامه دارد. 

  
 تلاش دولت 

 برای گره گشایی 
از مشکلات مردم

تجمع ساختارشکنانه  
نیازمند برخورد 

قهری است

  
 گزارش باقری
  در فراکسیون 

مستقلین ولایی

سخنگوی فراکسیون مستقلین ولایی با اشاره به جلسه دیروز 
این فراکسیون با رئیس هیات مذاکره کننده ایران در مذاکرات 
هسته ای گفت که علی باقری در این جلسه ضمن ارائه گزارشی از 
روند پیشرفت مذاکرات بیان کرد که سفر مسئول سیاست خارجه 
اتحادیه اروپا ابتکار شکلی در روند مذاکرات و نه محتوایی بود. 
محمدعلی محسنی بندپی در گفت وگو با ایسنا  گفت: فراکسیون 
مستقل ولایی طبق روال هر یکشنبه جلسه ای را تشکیل داد که این 
بار مهمان جلسه آقای باقری معاون سیاسی وزیر خارجه و رئیس 
هیات مذاکره کننده بود. ایشان گزارشی از وضعیت مذاکرات و روند 
پیشرفت آن را ارائه کرد. وی افزود: همچنین آقای باقری اشاره ای 
به موضوع سفر مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا ارائه کرد و 
اعضای فراکسیون هم دغدغه ها و نگرانی هایشان درباره مذاکرات 

احیای برجام را بیان کردند.

 اقدام برخی نوجوانان در شیراز سبب واکنش هایی شد به 
نحوی که امام جمعه تبریز گفت : برای کاهش بی عفتی باید 
راهکارهای عملیاتی برنامه ریزی و انجام شود. حجت الاسلام 
محمدعلی آل هاشم، افزود: حجاب در جامعه اسلامی یک قانون 
بوده و فضای عمومی قانون محور است. وی با اشاره به اینکه در 
روایات ائمه معصومین)ع( توجه خاصی به مساله عفت شده، 
اظهار داشت: برای کاهش بی عفتی باید راهکارهای عملیاتی 
برنامه ریزی و انجام شود. امام جمعه تبریز با بیان اینکه مشی کلی 
نظام در مورد حجاب همیشه مدارا و رعایت حال مردم بوده است، 
گفت: در زمان کنونی با وجود برخی قانون شکنی ها توسط بعضی 
افراد در این حوزه، هیچ فرد منصفی نمی تواند مدارای نظام با این 
افراد را انکار کند، اما اینکه یک تجمع ساختارشکنانه ای صورت 

بگیرد حتما نیازمند برخورد قهری است. 

 برخی در تمام دولت ها حضور دارند و موفقیت را تنها به همان 
دولت نسبت می دهند مانند وزیر ارشاد دولت احمدی نژاد که 
اکنون معاون پارلمانی دولت گفت: دولت سیزدهم براساس برنامه 
مدون و خط مشی مشخص با روحیه انقلابی و اراده راسخ، رفع 
موانع پیشرفت کشور در حوزه های مختلف با هدف گره گشایی از 
مشکلات مردم و ایجاد شرایط بهتر و مطلوب را با جدیت پیگیری 
می کند. محمد حسینی  با اشاره به تاریخچه ایجاد مناطق آزاد در 
سطح دنیا توجه به این مناطق در بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، 
اظهارداشت: برای توسعه ظرفیت های مناطق آزاد ضرورت دارد از 
تجربیات موفق دنیا در این حوزه استفاده شده و با رفع کاستی ها 
و نارسایی ها، به رونق و شکوفایی این مناطق افزود. و البته دکتر 
محمد، به عنوان نیرویی جوان، باانگیزه، متخصص و دارای روحیه 

جهادی می تواند منشأ تحولات جدی در این حوزه باشد. 


